
 1

                       Protokół z (60) LX Sesji 
       Rady Miasta Torunia 

           z 25 września 2014 roku 
 
LX (60) sesja Rady Miasta Torunia odbyła się 25 września 2014 roku w sali nr 33 im. 
Mikołaja Kopernika Urz ędu Miasta Torunia. 
 
I. Otwarcie sesji.  

p. M. Frąckiewicz – otworzył (60) LX sesję Rady Miasta Torunia. Powitał radnych i 
przybyłych gości. 

II. Przyj ęcie protokołu z LVIX (59) sesji: protokół przyjęto bez uwag. 
 
III. Informacje Przewodniczącego Rady.  
 
p. M. Frąckiewicz – poinformował, że: 

1. radnemu J. Kowalskiemu urodził się syn.  

p. J. Kowalski – podziękował za życzenia i gratulacje. 

2. Na poprzedniej sesji, Rada Miasta Torunia podjęła apel w sprawie bezpłatnego przejazdu 
autostradą A1 na odcinku między węzłami  Turzno – Czerniewice oraz przywrócenia 
bezpośredniego połączenia Torunia z węzłem Czerniewice. Apel przekazałem zgodnie z 
dyspozycją rady do Prezesa Rady Ministrów, Ministerstwa Infrastruktury, marszałków 
Sejmu i Senatu, parlamentarzystów ziemi toruńskiej, Generalnej Dyrekcji Dróg 
Krajowych i Autostrad, do Gdańsk Transport Company SA. Do sprawy odniósł się na 
razie Wicemarszałek Sejmu RP – Jerzy Wenderlich, który złożył deklarację interwencji 
po ukonstytuowaniu się rządu. 

3. Do toruńskich szkół ponadpodstawowych skierowana została informacja o możliwości 
wyboru Młodzieżowej Rady Miasta. Ukonstytuowanie władz młodzieżowej rady 
nastąpiłoby już w następnej kadencji. 

4. Konwent Seniorów podjął decyzję, że ostatnia sesja obecnej kadencji rady odbędzie się 13 
listopada br. Będzie część robocza, a następnie część uroczysta kończąca kadencję, na 
której wręczone zostaną wcześniej przyznane medale „Za zasługi dla miasta Torunia” na 
wstędze. Podczas części roboczej będzie możliwość zdania laptopów. 

5. Pragnę poinformować, że zgodnie z ustawą wszyscy radni złożyli oświadczenia 
majątkowe. 

IV. Informacje Prezydenta Miasta:  
 
p. M. Zaleski – zgodnie z § 27 ust. 5 statutu Gminy Miasta Toruń przedstawił informacje 
dotyczące zdarzeń ważnych dla miasta, które miały miejsce od ostatniego posiedzenia rady 
miasta: 
 
1. Poinformował, że zmarła 23.09.br. w wieku 61 lat dyrektor Zespołu Szkół Technicznych 

– Anna Walter. Poprosił radę miasta o uczczenie chwilą ciszy jej pamięć. Poprosił 
przewodniczącego, aby uczcić chwilą ciszy pamięć zmarłej. 

2. 6-7 września br. Święto Piernika, w ramach którego zorganizowane zostały liczne atrakcje 
i wydarzenia. 
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3. 14 września br. Toruń uczestniczył w obchodach Europejskich Dni Dziedzictwa, 
odbywających się pod hasłem „Dziedzictwo – źródło tożsamości”. 

4. 17 września br. obchodziliśmy w Toruniu Dzień Sybiraka. 

5. 21 września br. w Sali Królewskiej Ratusza Staromiejskiego odbyła się uroczystość 
wręczenia medalu THORUNIUM Nadburmistrzowi Getyngi Wolfgangowi Meyerowi. 

6. Odbyły się kolejne święta toruńskich ulic: 5 września – święto ulicy Szewskiej, 20 
września br. – święto ulicy Pod Krzywą Wieżą. 

7. Na stadionie miejskim: 

- 6 września br. towarzyski mecz piłkarski Elana Toruń – Ruch Chorzów, 
- 10 września br. zawody lekkoatletyczne - 39. Memoriał im. Grzegorza Duneckiego, 
- 13 września br. mecz piłki nożnej kobiet w ramach eliminacji do mistrzostw świata 
Polska – Irlandia Północna 

8. Na hali widowiskowo-sportowej: 

- 5 września br. - gala Pure MMA Xcage (mieszane sztuki walki), 
- 12-14 września br. turniej koszyków - XII memoriał im. Wojtka Michniewicza 

9. 11 września br. w Ratuszu Staromiejskim zakończył się – wręczeniem nagród laureatom 
36. Międzynarodowy konkurs plastyczny dla dzieci i młodzieży „Moja przygoda  
w muzeum”. 

10. 8 września br. w Bydgoszczy odbyło się pierwsze posiedzenie Komitetu Sterującego 
Zintegrowanych Inwestycji Terytorialnych dla Bydgosko - Toruńskiego Obszaru 
Terytorialnego. 

11. 18 września br. w Urzędzie Marszałkowskim GMT zawarła umowę na unijne 
dofinansowanie projektu „Uzbrojenie terenów inwestycyjnych położonych w rejonie ulic: 
Grudziądzka, Polna, Ugory”. 

12. 19 września br. Minister Rozwoju Regionalnego podjął decyzję o zwiększeniu 
dofinansowania unijnego dla budowy toruńskiego mostu drogowego o blisko 149 mln zł, 
co oznacza, że inwestycja ta otrzyma ponad 78% dofinansowania ze środków 
europejskich.  

13. Toruński most drogowy gen. E. Zawackiej zwyciężył w konkursie „Dzieło Mostowe roku 
2013”. 

14. Toruń znalazł się w czołówce opracowanego przez "Wspólnotę" rankingu 
samorządowych inwestycji w infrastrukturę techniczną. Zajął 2. miejsce wśród miast 
wojewódzkich i tym samym poprawił swą pozycję sprzed roku (2013 r. – 5. miejsce, 2012 
r. i 2011 r. – 6. miejsce, 2010 r. – 9. miejsce). 

15. 18 września br. toruńskie Muzeum Okręgowe zostało uhonorowane odznaką „Za zasługi 
dla turystyki”. 

16. 18 września br. odbyło się pierwsze posiedzenie Rady Seniorów, na którym członkowie 
Rady otrzymali akty powołania oraz wybrano przewodniczącą Rady – p. Lidię 
Chamarczuk-Mazurek oraz z-cę przewodniczącego – p. Romana Gruczę. 

17. Do 23 września br. organizacje pozarządowe mogły zgłaszać kandydatów do Rady 
Działalności Pożytku Publicznego Miasta Torunia kadencji 2015-2016. 

18. Konsultacje społeczne: 
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- do 24 września br. trwały konsultacje: reklam i szyldów na Starówce oraz potrzeb i 
oczekiwań mieszkańców w kwestii poruszania się pieszo po obszarze Zespołu 
Staromiejskiego, 

- od 18 września br. do 3 października br. trwają konsultacje w/s projektu „Programu 
współpracy GMT z organizacjami pozarządowymi”. 

19. Centrum Nowoczesności Młyn Wiedzy dołączyło do rządowego programu „Karty Dużej 
Rodziny”.  

20. W związku z trudną sytuacją polityczną na Ukrainie GMT zorganizowała pomoc dla 
dzieci w mieście partnerskim Łucku. 9 września br. Wołyńskiej Obwodowej Organizacji 
Towarzystwa Czerwonego Krzyża w Łucku przekazanych zostało 100 kompletów 
wyprawek szkolnych, złożonych z podstawowych przyborów szkolnych i papierniczych. 

21. Od 15 września br. do 15 grudnia br. w przychodni przy ul. Uniwersyteckiej 17 
trwają,  finansowane przez miasto, bezpłatne szczepienia przeciwko grypie dla seniorów. 

 

p. M. Zaleski – poinformował o wydarzeniach, które odbędą się do 23.10.2014 r. 

 
1. Dziś o godzinie 12.00 na Wydziale Prawa i Administracji UMK rozpocznie się III 
ogólnopolska konferencja Środowiskowych Domów Samopomocy pn. „Życie ze 
schizofrenią”. Konferencja potrwa do piątku, 26 września. Konferencja organizowana jest 
przez Toruńskie Stowarzyszenie „Współpraca”. 
 
2. Także dziś w Warszawie w Hotelu Hilton o godzinie 14.00 odbędzie się uroczystość z 
okazji jubileuszu 20-lecia toruńskiej firmy Mentor SA. 
 
3. Jutro, w piątek, 26 września o godzinie 12.00 przy ul. Podmurnej nastąpi odsłonięcie 
rzeźby pomnikowej gen. Elżbiety Zawackiej – w ten sposób zainaugurowane zostaną w 
Toruniu dwudniowe, wojewódzkie obchody Dnia Polskiego Państwa Podziemnego. 
Tego samego dnia, o godzinie 15.00 w siedzibie Fundacji „Tumult” na Rynku Nowomiejskim 
wystawiony zostanie monodram poświęcony Pani Generał Elżbiecie Zawackiej „Elizabeth 
Watson – Cichociemna”. 
 
4. Również w piątek, 26 września o godzinie 13.30 na placu apelowym Centrum Szkolenia 
Artylerii i Uzbrojenia rozpocznie się uroczystość przekazania obowiązków Komendanta 
Centrum. 
 
5. Obchody Dnia Polskiego Państwa Podziemnego kontynuowane będą w sobotę, 27 
września – o godzinie 10.30 odprawiona zostanie w Kościele Garnizonowym msza św., po 
której – o godzinie 11.00 złożone zostaną kwiaty pod Obeliskiem „Komendantom Okręgu 
Pomorskiego Związku Walki Zbrojnej – Armii Krajowej”, usytuowanym przy kościele na 
placu św. Katarzyny. 

Następnie – o godzinie 12.00 na Bulwarze Filadelfijskim zaprezentowana zostanie 
inscenizacja: „Obrona toruńskich mostów we wrześniu 1939 roku”. 

Na zakończenie obchodów Dnia Polskiego Państwa Podziemnego  o godzinie 17.00 w 
Teatrze Baj Pomorski odbędzie się koncert pieśni patriotycznych. 

 
6. Od piątku do niedzieli potrwa akcja „Toruń za pół ceny” organizowana przez Gminę i 
Radio ZET. Udział w przedsięwzięciu potwierdziło 141 firm, w tym hotele, restauracje, puby, 
sklepy, instytucje kulturalne i sportowe. 
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7. Ponadto w sobotę, 27 września: 
 
- o godzinie 10.30 przy Motoarenie Toruń rozpoczną się Międzynarodowe Mistrzostwa 
Motorowe Służb Mundurowych Polskiego Związku Motorowego, 
 
- w godzinach od 15.00 do 20.30 Biuro Toruńskiego Centrum Miasta i Stowarzyszenia 
Civitas Christiana organizują święto ulicy Przedzamcze, 
 
- o godzinie 19.00 w hali sportowo-widowiskowej wystawiony zostanie musical „Metro”. 
 
8. W sobotę i niedzielę, 27 i 28 września w Centrum Targowym Park w godzinach od 10.00 
do 17.00 odbędą się Toruńskie Targi Nieruchomości. Organizatorem wydarzenia jest spółka 
miejska Targi Toruńskie. 
 
9. W niedzielę, 28 września: 
 
- od godziny 9.00 do 14.00 w Akademickiej Przychodni Lekarskiej przy ul. Gagarina 39 
Interdyscyplinarny Zespół Optycznych Metod Wczesnego Wykrywania Nowotworów 
organizuje po raz 20. „Białą Niedzielę”, 
 
- o godzinie 15.00 na torze speedrowerowym przy ul. Bielańskiej odbędą się Indywidualne 
Mistrzostwa Polski Seniorów w Speedrowerze, 
 
- o godzinie 17.00 w Dworze Artusa rozpoczną się obchody święta Kosmy i Damiana, 
organizowane przez Pomorsko-Kujawską Okręgową Izbę Lekarską, 
 
- o godzinie 18.30 w Hotelu Filmar odbędą się IX Anielskie Spotkania – gala wręczenia 
nagród „Toruńskiego Anioła”. 
 
10. Natomiast w poniedziałek, 29 września o godzinie 18.00 organizatorzy IX Anielskich 
Spotkań zapraszają do Hotelu Filmar na benefis aktorki Pani Zofii Melechówny. 
 
11. We wtorek, 30 września o godzinie 11.15 w Dworze Artusa zaplanowano obchody Dnia 
Służby Celnej, w tym roku połączone z jubileuszem 20-lecia powstania Izby Celnej w 
Toruniu. Uroczystości poprzedzi msza św. odprawiona w bazylice katedralnej śś. Janów o 
godzinie 10.00. 
 
12. W środę, 1 października o godzinie 11.00 w Auli przy ul. Gagarina Uniwersytet Mikołaja 
Kopernika zainauguruje nowy rok akademicki 2014/2015. Uroczystość zostanie poprzedzona 
złożeniem kwiatów przez senat uczelni i władze miasta pod pomnikiem patrona Uczelni o 
godzinie 10.15. Następnie uczestnicy przejdą w kierunku Alei Solidarności, skąd o godzinie 
10.35 przejadą nowym tramwajem typu Swing do Auli Uniwersytetu – będzie to pierwszy 
przejazd nowego taboru tramwajowego zakupionego w ramach projektu pn.: „Integracja 
systemu transportu miejskiego wraz z zakupem taboru tramwajowego w Toruniu – BiT City”. 
 
13. Natomiast w czwartek, 2 października kolejne dwie toruńskie czelnie wyższe 
zainaugurują rok akademicki 2014/2015: 
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- o godzinie 9.30 w swojej siedzibie przy ul. Poznańskiej - Wyższa Szkoła Filologii 
Hebrajskiej, 
 
- o godzinie 14.00 również w swojej siedzibie przy ul. Młodzieżowej – Wyższa Szkoła 
Bankowa. 
 
14. W piątek, 3 października o godzinie 9.00 w Młodzieżowym Domu Kultury przy ul. 
Przedzamcze Zarząd Oddziału Związku Nauczycielstwa Polskiego organizuje społeczną 
debatę oświatową „Toruńska oświata dziś i jutro”. 
 
15. Także w piątek, 3 października o godzinie 19.30 w Hali sportowo-widowiskowej przy ul. 
Bema rozpocznie się mecz Polski Cukier Toruń – Anwil Włocławek, inaugurujący sezon 
2014/2015 ekstraklasy koszykówki mężczyzn w Toruniu. 
 
16. W dniach od 3 do 4 października w Hotelu Mercure Centrum przy ul. Kraszewskiego 
odbędzie się XIV Kongres Federacji Stowarzyszeń Zawodów Nieruchomościowych – 
początek obrad, piątek 3 października godzina 10.00. 
 
17. W sobotę, 4 października: 
 
- o godzinie 10.00 w  Sali Mieszczańskiej Ratusza Staromiejskiego rok akademicki 
2014/2015 zainauguruje kolejna  wyższa uczelnia – Toruńska Wyższa Szkoła 
Przedsiębiorczości, 
 
- o godzinie 12.00 na Błoniach Nadwiślańskich przy Martówce rozpocznie się rajd 
turystyczny – w ten sposób zainaugurowana zostanie miejska kampania profilaktyczna 
„Październik 2014 – zdrowiu tak, uzależnieniom nie”, 
 
- o godzinie 16.30 w toruńskiej siedzibie Polskiego Związku Głuchych przy ul. Krasińskiego 
70 odbędzie się uroczystość związana z jubileuszem 65-lecia działalności Związku w 
Toruniu. 
 
18. W niedzielę, 5 października o godzinie 17.00 w Auli Wyższej Szkoły Filologii 
Hebrajskiej rozpocznie się spotkanie z Józefem Henem – pisarzem, reportażystą, scenarzystą i 
reżyserem, autorem scenariusza filmu „Prawo i pięść”. Po spotkaniu, ok. godziny 17.30 
nastąpi projekcja filmu „Prawo i pięść”. 
 
19. W dniach od 6 do 8 października przedstawiciele Gminy zaprezentują ofertę inwestycyjną 
Torunia na Międzynarodowych Targach Nieruchomości Inwestycyjnych Expo Real 2014 w 
Monachium, najważniejszej na świecie imprezie o charakterze targowo-wystawienniczym, 
związanej z inwestycjami. 
 
20. W poniedziałek, 6 października o godzinie 13.00 w Auli UMK odbędzie się uroczysta 
inauguracja roku akademickiego Toruńskiego Uniwersytetu Trzeciego Wieku, która w tym 
roku wpisana jest w obchody jubileuszu 25-lecia Uniwersytetu. Okolicznościowa gala 
jubileuszowa odbędzie się w sobotę, 11 października o godzinie 15.00 w Teatrze im. Wilama 
Horzycy. 
 



 6

21. Także poniedziałek, 6 października o godzinie 15.00 w Sali Mieszczańskiej Ratusza 
Staromiejskiego odbędzie się zakończenie miejskiego konkursu „Toruń w kwiatach 2014”, 
współorganizowanego przez Gminę i Towarzystwo Miłośników Torunia. 
 
22. W środę, 8 października o godzinie 9.30 w Sali Mieszczańskiej Ratusza Staromiejskiego 
rozpocznie się X Konferencja naukowo-techniczna „Zieleń miejska naturalne bogactwo 
miasta”, tegoroczny temat to: „Kierunki zmian terenów zieleni w miastach”. Konferencja 
potrwa do piątku, 10 października. 
 
23. W czwartek, 9 października: 
- o godzinie 11.00 w Międzynarodowym Centrum Spotkań Młodzieży przy ul. Łokieta 
rozpocznie się konferencja podsumowująca ten projekt. W trakcie konferencji nastąpi 
uroczyste przekazanie obiektu Operatorowi, którym będzie spółka miejska – Toruńska 
Infrastruktura Sportowa. 
Całkowita wartość projektu wynosi 21.929.432,01 zł, z czego 60% kwoty – 13.157.659,20 zł 
stanowi dofinansowanie ze środków Regionalnego Programu Operacyjnego Województwa 
Kujawsko-Pomorskiego, a pozostała kwota 8.771.772,81 zł (40%) jest wkładem własnym 
Gminy Miasta Toruń. Zadanie było realizowane od 1 września 2011 roku. 
 
- o godzinie 15.00 w Ratuszu Staromiejskim odbędzie się uroczystość wręczenia parom 
małżeńskim medali Prezydenta Rzeczypospolitej za długoletnie pożycie małżeńskie, 
 
- o godzinie 18.30 w Dworze Artusa rozpocznie się wernisaż wystawy fotograficznej „WBK 
Press Foto” – jest to pierwsze wydarzenie tegorocznego 7. Forte Artus Festiwalu. W 
programie Festiwalu, który potrwa do 16 listopada zaplanowano spotkanie z artystami, 
warsztaty, koncerty i spektakle. 
 
24. W piątek, 10 października o godzinie 14.00 w Sali Mieszczańskiej Ratusz 
Staromiejskiego nastąpi uroczyste podsumowanie konkursu „Toruń Ogrodem”. 
 
25. W sobotę, 11 października o godzinie 11.00 w Teatrze „Baj Pomorski” nastąpi oficjalne 
otwarcie 21. edycji Międzynarodowego Festiwalu Teatrów Lalek „Spotkania”. Festiwal 
potrwa do soboty, 18 października. 
 
26. Także w sobotę, 11 października o godzinie 19.00 na Motoarenie Toruń zagości światowa 
czołówka żużlowa na zawodach o Grand Prix Polski. Są to ostatnie zawody z cyklu Grand 
Prix w tym roku, zatem w Toruniu poznamy indywidualnego mistrza świata na żużlu w 2014 
roku. 
 
27. We wtorek, 14 października o godzinie 17.00 w Dworze Artusa odbędzie się miejska 
uroczystość z okazji Dnia Edukacji Narodowej. 
 
28. W piątek, 17 października od godziny 12.00 rozpoczną się w Toruniu obchody 30. 
rocznicy męczeńskiej śmierci bł. ks. Jerzego Popiełuszki. Szczegółowy program z 
zaproszeniem zostanie Państwu radnym wkrótce dostarczony. 
 
29. Od 18 do 24 października potrwa 12. edycja Międzynarodowego Festiwalu Filmowego 
Tofifest. Centrum festiwalowe zlokalizowane będzie w Akademickim Centrum Kultury i 
Sztuki „Od Nowa”. 
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30. W dniach od 21 do 22 października odbędzie się Festiwal Twórczości Niezapomnianych 
Artystów Polskich „Pejzaż bez Ciebie – Marek Jackowski”. Koncert galowy zaplanowano w 
środę, 22 października o godzinie 19.00 w Auli UMK.  
 
31. Również środę, 22 października o godzinie 11.00 w Gimnazjum nr 21 przy ul. Morcinka 
13 odbędzie się uroczystość związana z jubileuszem 50-lecia działalności szkoły w tym 
budynku. 
 
V. Przyjęcie porządku obrad. 

p. M. Cichowicz – oświadczył, że 10.09.2014 r. poinformował przewodniczącego i sekretarza 
klubu radnych PO o rezygnacji z członkostwa w klubie.  
Przez 4 lata byliśmy krytyczni wobec działań prezydenta M. Zaleskiego. Wydawało się, że 
będziemy budowali silną alternatywę wobec jego sposobu realizacji polityki. Dzisiaj już 
wiemy, że PO nie wystawi swego kandydata do walki o urząd prezydenta miasta. Ja nie będę 
popierał M. Zaleskiego.  
W tym miejscu chciałem podziękować moim byłym koleżankom i kolegom klubowym za 
wspólną pracę.  
 
p. M. Frąckiewicz – poprosił o wprowadzenie w imieniu Komisji Budżetu do porządku 
obrad w punkcie 6 druku nr 1069. 

GŁOSOWANIE:  

Zmiana porządku obrad. Wynik głosowania: 18 – 0 – 0. Zmiana została przyj ęta. 

VI. Rozpatrzenie projektu stanowiska w sprawie treści budżetu miasta na 2015 r. – 
DRUK NR 1069. 

p. D. Zając – przedstawiła projekt stanowiska. 

Pytania: 

p. M. Frąckiewicz – zapytał, czy w druku jest napisany poprawnie rok 20120 ? 

p. D. Zając – odpowiedziała, że nie. Zgłosiła autopoprawkę, która zawiera datę 2020 r. 

Dyskusja: 

p. W. Przybyszewski – wskazał, że stanowisko dotyczy treści budżetu na 2015 r., a w § 8 jest 
wyjście poza rok 2015. Zaproponował wykreślenie słów i w kolejnych latach. 

p. D. Zając – stwierdziła, że można wyjść w zapisie poza rok 2015. 

p. M. Frąckiewicz – poprosił o poprawkę na piśmie. 

GŁOSOWANIE:  

Poprawka radnego W. Przybyszewskiego. Wynik głosowania: 17 – 3 – 1. Poprawka 
została przyjęta. 

GŁOSOWANIE:  
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Stanowisko według druku nr 1069. Wynik głosowania: 21 – 0 – 0. Stanowisko zostało 
podjęte (stanowisko nr 8/14). 

VII. Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie miejscowego planu zagospodarowania 
przestrzennego dla terenu położonego w rejonie ulic: Grunwaldzkiej, Szosy 
Chełmińskiej i Bema w Toruniu – DRUK NR 1050 – I i II CZYTANIE.  
 
p. A. Stasiak – przedstawiła projekt uchwały z prezentacją multimedialną, omawiając zakres 
projektu planu i potrzebę jego sporządzenia, a także przedstawiając zgodność przyjętych 
rozwiązań z ustaleniami Studium uwarunkowań i kierunków zagospodarowania 
przestrzennego miasta Torunia. Rada Miasta Torunia, uchwalając plan, zgodność tę 
potwierdza. 
Jednocześnie poinformowała, że zgodnie z ustawą, rada miasta rozstrzyga o sposobie 
rozpatrzenia uwag złożonych do projektu, nieuwzględnionych przez Prezydenta. Przedstawiła 
i omówiła uwagi wniesione podczas kolejnych wyłożeń projektu planu do publicznego 
wglądu oraz proponowane ich rozstrzygnięcia, zawarte w załączniku nr 2. Radni nie zgłosili 
uwag do proponowanych rozwiązań. 
 
Opinie: 
 
KGPiIG – zał. nr 1. 
 
I i II czytanie 
 
Pytań i dyskusji nie było. 
 
Uchwała według druku nr 1050. Wynik głosowania: 24 – 0 – 0. Uchwała została podjęta 
(uchwała nr 857/14). 
 
VIII. Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie przystąpienia do sporządzenia 
miejscowego planu zagospodarowania przestrzennego dla terenów położonych przy 
ulicy Szosa Bydgoska - „Park Handlowy” w Toruniu – DRUK NR 1056. 
 
p. A. Stasiak – przedstawiła projekt uchwały. 
 
Opinie: 
 
KIiOŚ – zał. nr 2. 
 
Pytań i dyskusji nie było. 
 
GŁOSOWANIE:  
 
Uchwała według druku nr 1056. Wynik głosowania: 24 – 0 – 0. Uchwała została podjęta 
(uchwała nr 858/14). 
 
IX. Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie przystąpienia do sporządzenia 
miejscowego planu zagospodarowania przestrzennego dla obszaru „Jakubskie 
Przedmieście” położonego w rejonie ulic: Żółkiewskiego, Szosa Lubicka, Targowa i 
Lubicka – DRUK NR 1057. 
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p. A. Stasiak – przedstawiła projekt uchwały. 
 
Opinie: 
 
KGPiIG – zał. nr 3. 
 
Pytania: 
 
p. A. Myrcha – nie można odtworzyć wypowiedzi. Wypowiedź poza mikrofonem. 
 
p. A. Stasiak – odpowiedziała, że w planie dla Tormięsu jest zabudowa mieszkaniowa, ale w 
50% na niższych kondygnacjach jest obowiązek lokalizacji usług. Być może zapisy 
wprowadzone na podstawie zgodności ze Studium nie przystają obecnie do uwarunkowań 
gospodarczych i społecznych. Od strony ul. Lubickiej usługi w parterze musiałyby pozostać. 
Uchwała o przystąpieniu do sporządzenia planu nie ma wpływu na dotychczas obowiązujące 
plany. Teren jest nadal własnością w księgach wieczystych Państwa Sulikowskich, natomiast 
postępowanie komornicze w zakresie sprzedaży jest prowadzone. 
 
p. W. Przybyszewski – zapytał, jaki jest cel dokonania zmiany obowiązującego planu ?  
 
p. A. Stasiak – odpowiedziała, że były wnioski mieszkańców ul. Lubickiej, ponieważ ma ona 
w obowiązujących planach 43 m szerokości. Wszystkie budynki tzw. szachulcowe położone 
w liniach rozgraniczających nie mogą być remontowane, bo są w pasie drogowym. Opinia 
MZD jest taka, że ta ulica nie będzie poszerzana. Również zabudowa na pl. Daszyńskiego po 
wykonaniu mostu, estakady i zjazdu może być zwolniona z pasa drogowego. Oprócz tego 
wniosek złożył architekt miasta dotyczący obsługi komunikacyjnej wewnątrz tego obszaru. W 
planie pracy było zapisane, żeby przedłużyć ul. Antczaka do Drogi Trzeposkiej. W Drogę 
Trzeposką wjeżdża się od ul. Żółkiewskiego, natomiast dalej nie ma przejazdu do ul. 
Lubickiej. Villa Deweloper, która zbudowała już jeden budynek, a dalej ma pozwolenia na 2 i 
3 budynek, wjeżdża starą bramą przy pralni. Bezwzględną koniecznością jest wydzielenie na 
tym etapie układu komunikacyjnego. Również jest to gest w stronę inwestorów, że miasto jest 
otwarte na zmiany w przestrzeni przy zagospodarowaniu Tormięsu, który leży miastu na 
sercu jako najbardziej zaniedbany teren w centrum miasta.    
 
Dyskusja: 
 
p. W. Przybyszewski – zwrócił uwagę, że na tym terenie znajduje się bardzo dobrze 
prosperujący zakład TZPC Kopernik, a w sąsiedztwie drugi zakład Nestle Pacific. W 
sąsiedztwie tych zakładów jest intensywnie realizowane budownictwo mieszkaniowe. 
Zapewne konflikt interesów między deweloperami a mieszkańcami w stosunku do zakładów 
przemysłowych i odwrotnie, może zakończyć się wyprowadzką zakładów z miasta.  
To jest zadanie dla prezydenta przyszłej kadencji, żeby podjąć rozmowy i współpracę z 
przedstawicielami tych firm, żeby uciążliwość dla mieszkaniówki nie istniała, żeby zakłady w 
mieście pozostały.  
Rada miasta uchwala plany pod mieszkaniówkę, usługi, sklepy, natomiast planów dla 
przemysłu i działalności gospodarczej można policzyć na palcach jednej ręki. Warto 
prowadzić rozmowy zanim plan zostanie przyjęty i zatrzymać te firmy w Toruniu.  
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p. M. Frąckiewicz – wskazał, że to jest dobry moment na przyjęcie uchwały o sporządzeniu 
planu. Podczas prac związanych z planem będzie szansa na rozmowy.  
Zgodził się z przedmówcą, że trzeba pogodzić interesy obu stron, ale bez przystąpienia do 
planu i dania jasnej perspektywy, będzie trudno prowadzić rozmowy.  
Przystąpienie do sporządzania planu jest działaniem wyprzedzającym, które pozwoli na 
podjęcie konkretnych rozmów i da perspektywy zakładom przemysłowym. 
 
p. M. Zaleski – odniósł się do obaw wyrażonych przez radnego W. Przybyszewskiego. 
Poinformował, że miasto jest w stałych kontaktach zarówno w sprawach planistycznych jak i 
infrastrukturalnych z kierownictwami/zarządami firm na tamtym terenie.  
Znane są ich plany rozwoje, znane oczekiwania terytorialne. Niektóre ziszczają się w 
uzgodniony sposób. Mamy za sobą rozwiązania dotyczące Apatora, który zdecydował się na 
inwestowanie w Ostaszewie, ale zarząd spółki pozostawił na ustalony czas w mieście.  
TZMO zamierzają inwestować na terenie tzw. Abisynii, Pacific nie zamierza zmieniać 
lokalizacji produkcji, a ewentualny jego rozwój zamierza lokować w gminie Lubicz, 
Kopernik zamierza nie krócej niż 10 lat nie zmieniać infrastruktury technicznej fabryki i 
pozostać na tym terenie.  
 
GŁOSOWANIE:  

Uchwała według druku nr 1057. Wynik głosowania: 23 – 0 – 0. Uchwała została podjęta 
(uchwała nr 859/14). 
 
X. Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie określenia wysokości stawek podatku od 
nieruchomości – DRUK NR 1045 – I CZYTANIE. 
 
p. M. Skowrońska – przedstawiła projekt uchwały. 
 
I czytanie 
 
Pytania: 
 
p. W. Przybyszewski – nie można odtworzyć wypowiedzi. Wypowiedź poza mikrofonem. 
 
p. M. Skowrońska – nie można odtworzyć wypowiedzi. Wypowiedź poza mikrofonem. 
 
p. M. Cichowicz – zapytał, dlaczego kierując się pewną filozofią zachęcania ludzi do 
pozostania w Toruniu, prezydent nie postawił wniosku, żeby z 600 tys. zł zrezygnować ?  
Skoro są robione tak niskie podwyżki podatku, to po co w ogóle je robić ?   
 
p. M. Flisykowska – Kacprowicz – odpowiedziała, że jedyny wzrost na przyszły rok to jest 
podatek od nieruchomości. To jest danina płacona przez wszystkich mieszkańców. Od tego 
wyznaczany jest limit środków w budżecie partycypacyjnym.  
Jeszcze nie wiadomo, kiedy miasto otrzyma pieniądze z mostu, kiedy wpłyną. To są środki na 
inwestycje. Tych środków nie wolno przejeść, bo to są pieniądze inwestycyjne. Od lat 
pieniądze inwestycyjne są na nie przeznaczane.  
Wzrost podatku skutkuje tym, że mieszkaniec mający mieszkanie o powierzchni 50 m2 
zapłaci 10 groszy więcej miesięcznie. W skali miasta to skutkuje kwotą 600 tys. zł.  
Przyszłoroczne potrzeby związane ze sprostaniem przepisom wprowadzonym w zakresie 
pomocy społecznej, opieki nad dziećmi pozbawionymi opieki rodzicielskiej wiążą się z 
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dużymi wydatkami. Pieniędzy inwestycyjnych nie można dedykować do wydatków 
bieżących.   
Toruń od lat ma najniższe wykorzystanie wskaźnika stawki podatku od nieruchomości w 
zakresie nieruchomości mieszkaniowych. To jest ok. 80% wykorzystania stawki. Mieszkańcy 
płacą najniższe stawki podatku od nieruchomości w porównaniu do mieszkańców innych 
dużych miast.  
Również przedsiębiorcy płacą niższe podatki niż stawka określona przez ministra finansów. 
Stąd zaledwie 600 tys. zł dochodu na przyszły rok i obciążenie mieszkańców 10 groszami.  
 
p. M. Jakubaszek – zapytał, ile w praktyce zostało zgłoszonych wniosków o zwolnienie z 
podatku od nieruchomości dla nowo wybudowanych budynków ?  
 
p. M. Skowrońska – odpowiedziała, że kwota zwolnienia to ok. 13.3 tys. zł i złożono ok. 300 
wniosków. 
 
p. M. Jakubaszek – zapytał, jaka to jest skala w stosunku do wszystkich nowo 
wybudowanych budynków/mieszkań ?  
 
p. M. Skowrońska – odpowiedziała, że mniej więcej 90% nowo wybudowanych 
budynków/mieszkań to są składane wnioski. 
 
Dyskusja: 
 
p. M. Cichowicz – stwierdził, że wniosek dotyczący zmiany polityki miejskiej jest jednak 
słuszny, bo to są istotne sygnały.  
Przyznał, że ma świadomość, że kwota 149 mln zł to są pieniądze na inwestycje. Z jednej 
strony są zapewnienia, że sytuacja budżetowa miasta jest cały czas pod kontrolą i nie ma 
problemu. Uruchamiana jest urzędnicza machina, żeby podnieść podatek o 1 grosz. Wszystkie 
decyzje muszą być na nowo zmieniane tylko dlatego, żeby osiągnąć 600 tys. zł. Czyżby 
sytuacja finansowa miasta nie była tak bezpieczna i pod kontrolą ?  
 
p. W. Przybyszewski – wskazał, że wskaźnik wzrostu ogłoszony przez GUS jest niższy niż 
proponowane podwyżki stawek podatku od nieruchomości. Przypomniał, że w stanowisku 
dotyczącym treści budżetu na 2015 r. w §6 zapisano optymalizację dochodów i podatków, 
czyli maksymalny zysk przy minimalnych kosztach. Jak to się ma do tego projektu uchwały ? 
Nijak. Niepokojąca i niebezpieczna jest ściągalność, o której była mowa. Poziom ściągalności 
70-80% oznacza, że płacący płacą kary, bo są uczciwi.  
Zmiana polityki miasta w zakresie podatków, to skuteczniejsza ściągalność. Przy aktualnej 
deflacji podnoszenie podatków jest bez sensu. Uruchomienie machiny urzędniczej i 
wydrukowanie decyzji, bo zmienia się o 1 grosz podatek, to ogromne koszty. Warto 
skoncentrować wysiłek urzędników na ściągalności od niepłacących podatków.  
 
p. M. Frąckiewicz – zwrócił uwagę, że jeśli nie zostaną zmienione stawki, to tyle samo 
decyzji będzie musiało wyjść. Nie można mówić o tym, że podjęcie uchwały spowoduje 
więcej pracy urzędniczej. Niezależnie od stawek każdy dostaje co roku decyzję, więc nie 
spowoduje to żadnego dodatkowego wysiłku. 
Zgodził się, że należałoby ponieść trud i sposób windykacji. Dobrze byłoby przyjrzeć się, jak 
to jest w perspektywie lat, bo ściągalność jest większa co roku.  
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Na pewno nie wolno zapominać o tym, że miastu i mieszkańcom będą potrzebne pieniądze na 
wydatki bieżące w zakresie oświaty, służby zdrowia. Słychać ciągle postulaty, że należy 
zwiększać wydatki na oświatę np. zajęcia pozalekcyjne.  
Zwiększenie podatku od nieruchomości o 1 grosz jest optymalnym rozwiązaniem. To jest 
80% górnej granicy podatku przewidzianego na rok 2015.  
 
p. M. Flisykowska – Kacprowicz – wyjaśniła, że optymalizacja to nie maksymalizacja. 
Gdyby chciano osiągnąć to, o czym mówił radny W. Przybyszewski, to byłaby 
maksymalizacja. Optymalizacja to z jednej strony niezbyt duże podwyżki, a z drugiej ulgi. 
Rocznych dochodów z podatku miasto ma ok. 114 mln zł. Z tego 2% do końca roku nie płaci 
się. Użycie 70-80% to jest informacja o zaległościach głównie przedsiębiorstw z ubiegłych 
lat. To jest np. Polchem na kwotę 20 mln zł. Postępowania nie są zakończone, chociaż w 
ewidencji księgowej figurują one, ale tak naprawdę ich ściągalność jest na poziomie 
zerowym. Generalnie nieściągalność wynosi średnio 2% w ciągu roku. 
 
p. M. Frąckiewicz – skierował druk do II czytania. 
 
XI. Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie określenia wysokości stawek podatku od 
środków transportowych – DRUK NR 1046 - I CZYTANIE. 
 
p. M. Skowrońska – przedstawiła projekt uchwały. 
 
I czytanie 
 
Pytania: 
 
p. M. Jakubaszek – zapytał, czy nowe propozycje wymiaru podatku były konfrontowane ze 
stawkami podatku w ościennych gminach ?  
 
p. M. Skowrońska – odpowiedziała, że trudno porównać stawki, ponieważ gminy mają 
przyjętą inną zasadę określania w oparciu o dopuszczalną masę całkowita.  
Przedstawiła informację dla zespołu pojazdów, które najczęściej występują w praktyce. W 
Toruniu stawka wynosi 3144 zł, w Łysomicach 3207 zł, w Bydgoszczy 3500 zł, we 
Włocławku 3264 zł. W Toruniu jest na niższym poziomie niż w gminach ościennych. 
 
Dyskusji nie było. 
 
p. M. Frąckiewicz – skierował druk do II czytania. 
 
XII. Rozpatrzenie projektu uchwały zmieniającej uchwałę w sprawie obwodów 
głosowania – DRUK NR 1052 – I i II CZYTANIE. 
 
p. R. Popławski – przedstawił projekt uchwały.  
 
I i II czytanie 
 
Pytań i dyskusji nie było. 
 
Uchwała według druku nr 1052. Wynik głosowania: 22 – 0 – 0. Uchwała została podjęta 
(uchwała nr 860/14). 
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XIII. Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie utworzenia odrębnych obwodów 
głosowania w wyborach do organów jednostek samorządu terytorialnego – DRUK NR 
1053 – I i II CZYTANIE.  
 
p. R. Popławski – przedstawił projekt uchwały. 
 
I czytanie 
 
Pytania: 
 
p. M. Jakubaszek – zapytał o akademiki. W wyborach były zorganizowane komisje 
wyborcze. Dlaczego tym razem nie utworzono komisji wyborczych ?  
 
p. R. Popławski – odpowiedział, że ustawa wprost mówi w §8 art. 12 w powiązaniu z §7, że 
nie zezwala się na tworzenie odrębnych zamkniętych obwodów głosowania w wyborach 
samorządowych. W pozostałych wyborach z mocy ustawy tworzy się odrębne komisje do 
głosowania. 
 
Dyskusji nie było. 
 
II czytanie 
 
Pytania: 
 
p. W. Przybyszewski – zapytał, czy kierownictwo instytucji zajmujących się pomocą 
osobom schorowanym podjęło decyzję, że te osoby będą brały udział w wyborach w innych 
lokalach, czy zostaną pozbawione takiej możliwości ?  
 
p. R. Popławski – odpowiedział, że są 2 elementy. Jeden to stan zdrowia osób w zespołach 
opieki zdrowotnej, a drugi to możliwość doprowadzenia do innych lokali. Z racji stanu 
zdrowia osób tam przebywających nie tworzy się odrębnych obwodów głosowania.   
 
Dyskusji nie było. 
 
GŁOSOWANIE:  

Uchwała według druku nr 1053. Wynik głosowania: 21 – 0 – 1. Uchwała została podjęta 
(uchwała nr 861/14). 
 
XIV. Rozpatrzenie projektu w sprawie ustalenia cen urzędowych za usługi przewozowe 
w publicznym transporcie zbiorowym w zakresie zadania o charakterze użyteczności 
publicznej w gminnych przewozach pasażerskich – DRUK NR 1060 – I CZYTANIE. 
p. E. Kossakowska – przedstawiła projekt uchwały. 
 
I czytanie 
 
Pytania: 
 
p. P. Gulewski – zapytał, jaki jest bilans finansowy podanych propozycji ?  
Jak propozycje cenowe biletów wpłyną na dochody MZK ?   
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Czy analizowano wprowadzenie biletów czasowych lub na przejazdy 1-2 przystankowe ?  
 
p. E. Kossakowska – odpowiedziała, że nie ma wiedzy, jaki będzie zakres dystrybucji 
biletów. Poprzez fakt zwiększenia oferty na usługi komunikacji, ewentualny spadek 
sprzedaży, który co jakiś czas jest odnotowany,  dodatkowe wpływy z biletów powinny 
zrekompensować utratę wpływu z biletów. 
Bilety czasowe wymagają inwestycji w nowe kasowniki. Przy obecnych kasownikach taka 
funkcja jest niemożliwa.  Będzie realizowany projekt karty elektronicznej i te rozwiązania 
będą uwzględniane. Karta przy wsiadaniu będzie nabijała czas i przystanek. 
 
p. P. Gulewski – zapytał, czy oprócz karty w nowym taborze z PESY są planowane 
kasowniki umożliwiające wprowadzenie taryfy biletów czasowych i 1-2 przystankowych ? 
 
p. M. Kowallek – odpowiedział, że zaproponowane bilety mają wypełnić lukę pasażerów. 
Chodzi o zachęcenie rodzin do korzystania z komunikacji zbiorczej. W weekendy cześć 
mieszkańców korzysta z imprez i chodzi o zachętę do korzystania z komunikacji.  
Na liniach nocnych są praktycznie puste przejazdy. Jeździ młodzież, nie płaci za przejazdy, 
kontrolerzy boją się jeździć, bo jest niebezpiecznie. 
Dodana oferta pozwoli uczniom, studentom i osobom dorosłym kupić bilet na linie dzienne 
nocne i przychody ze sprzedaży powinny co najmniej nie spadać. 
W całym taborze będą zainstalowane 194 nowe kasowniki. Już w niektórych wozach można 
byłoby wprowadzić bilety czasowe, ale w związku z tym, że nie można tego w całym taborze, 
to nie może być sytuacji, że tylko w niektórych pojazdach będzie taka możliwość. 
 
p. P. Gulewski – zapytał, czy są przyjęte już jakieś ramy czasowe dotyczące montażu 
nowych kasowników ? 
 
p. M. Kowallek – odpowiedział, że jest projekt biletu metropolitalnego. To jest projekt 
partnerski. Miasto działa wspólnie z urzędem marszałkowskim i Bydgoszczą. Optymistyczny 
termin powinien być na grudzień 2015 r. W tej chwili to jest mało realne, bo samo wdrożenie 
systemu informatycznego, który powinien obsługiwać dane, jest na tyle skomplikowany, że 
Bydgoszcz, która wprowadza swój inteligentny system transportu, twierdzi, że nie możliwe 
jest  wdrożenie w ciągu roku tak skomplikowanego systemu.  
 
p. M. Cichowicz – zapytał, czy w przypadku biletu rodzinnego każdy dostanie bilet, czy 
będzie jeden bilet, który będzie zmuszał do chodzenia razem ?  
 
p. M. Kowallek – odpowiedział, że bilet będzie jeden. Minimalna liczba osób, która może 
korzystać z biletu rodzinnego to 1 dorosły + 1 dziecko.  
 
p. M. Cichowicz – zapytał, czy składane propozycje rzeczywiście zwiększą atrakcyjność 
komunikacji publicznej ?  
 
p. M. Kowallek – odpowiedział, że wprowadzenie biletu elektronicznego pozwoli na 
dowolne kształtowanie taryfy. Praktycznie nie będzie ograniczenia. Konfiguracja będzie 
mogła być dowolna, będzie można włączyć od minuty do minuty opłaty.  
Wiele jest rodzin, które zamiast samochodem na zakupy, pojechałoby tramwajem, jeśli cena 
biletu będzie przyjazna dla rodziny. Na bilet rodzinny może jechać 6 osobowa rodzina, czyli 2 
osoby dorosłe + 4 dzieci. Nawet zakup biletu 1 dniowego dla 6 osób to byłoby duże 
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pieniądze. Propozycja jest odpowiedzią na niezdefiniowane jeszcze potrzeby mieszkańców, 
ale to rozwiązanie może zadziałać.  
 
Dyskusja: 
 
p. P. Gulewski – zgodził się, że naczelną ideą jest zachęcenie jak największej liczby 
mieszkańców do korzystania z transportu publicznego. Podane propozycje należy traktować 
jako element dalszych działań na rzecz zachęty do podróżowania tramwajami i autobusami.  
Dobrze byłoby aby następnym krokiem pójść w kierunku uchwalania stawek biletów 
czasowych i 1-2 przystankowych. Należy rozmawiać o poszerzaniu linii tramwajowych na 
lewy brzeg, na Wrzosy, o budowie parkingów typu park & ride i dopiero wtedy będzie można 
powiedzieć, że zostało zrobione wszystko, aby mieszkańcy Torunia mieli ułatwiony dostęp do 
publicznej komunikacji. Nie należy poprzestać na tej propozycji, ale zachęcać do propozycji 
kolejnych ułatwień. 
 
p. B. Królikowska – Ziemkiewicz – złożyła wniosek następującej treści: 
Wnioskuję o przyznanie biletów miesięcznych ulgowych dla osób niepełnosprawnych, 
posiadających orzeczenie o niepełnosprawności w stopniu umiarkowanym, posiadających 
rentę socjalną i pracujących na niepełnym etacie. 
Na zebraniu konsultacyjnym sprawę osób niepełnosprawnych skierowano do Wydziału 
Komunikacji w sprawie biletów ulgowych miesięcznych dla osób niepełnosprawnych. 
Uzasadnienie: osobie niepełnosprawnej trudno jest kasować za każdym razem ulgowy bilet 
komunikacji miejskiej. 
 
p. T. Kruszyński – pogratulował wnioskodawcy śmiałości i nowatorstwa, które zmierza do 
przełamania schematów w komunikacji publicznej obowiązujących w Polsce.  
Projekt znakomicie wpisuje się w szerszą koncepcję realizowaną od jakiegoś czasu w ramach 
środków UE dotyczącą rozbudowy transportu szynowego, który ma walory ekologiczne.  
Druga kwestia to obniżka cen, która ma zrównoważyć wpływy ze sprzedaży. To jest bardzo 
prawdopodobne, bo w zasadach kształtowania budżetu widać, że jeśli obniża się podatki, to 
wówczas obserwuje się większy wpływ.  
Trzecia sprawa to uatrakcyjnienie oferty, która staje się bardziej przyjazna dla mieszkańców. 
Te 3 elementy wyjdą na dobre mieszkańcom i środowisku naturalnemu miasta. 
 
p. M. Cichowicz – stwierdził, że miasto powinno realizować dużo bardziej odważną politykę 
zachęty do korzystania z komunikacji publicznej. Toruń posiada najdroższe bilety w kraju. 
Bilet jednorazowy nie jest najdroższy. Wielu mieszkańców ze Skarpy może tramwajem 
dojechać na uczelnię  pod warunkiem, że będzie jeździł. Wielu mieszkańców musi dojechać 2 
środkami komunikacji, żeby dostać się na miejsce. Wówczas trzeba zapłacić 5.6 zł, a bilety 
20-30 min z pośrednią ceną załatwiałyby sprawę.  
Pewnie przyjęte rozwiązania są dobre. Martwi czas wdrożenia karty miejskiej, biletu 
elektronicznego, bo nie wiadomo, czy odpływ pasażerów do tego czasu uda się kiedykolwiek 
zrównoważyć. 
 
p. M. Jakubaszek – nie podzielił stanowiska przedmówcy. Zwrócił uwagę, że co roku 
następuje niewielki, ale systematyczny odpływ pasażerów korzystających z komunikacji 
miejskiej. Zapytał o wynik finansowy spółki, oraz o możliwość powolnego zmniejszania cen 
w przyszłości. Jaka perspektywa rysuje się na przyszłość ? W niektórych samorządach w 
Polsce odstąpiono od pobierania opłat za bilety komunikacji miejskiej. 
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p. M. Frąckiewicz – wyjaśnił, że odpowiedź zostanie udzielona podczas II czytania. 
 
p. W. Przybyszewski – przyznał, że wszyscy przedmówcy wyrazili konieczność promowania 
ekologicznego środka transportu – transportu szynowego i to jest prawda. Jak się to promuje ? 
Kiedy została złożona rezolucja w sprawie budowy linii tramwajowej na Podgórz, to był silny 
opór ze strony radnych, żeby ją przyjąć. Czy dziś jest w stanie ktoś powiedzieć, czy w trakcie 
remontu mostu im. J. Piłsudskiego będzie budowana linia tramwajowa ? Nikt, bo nie 
wiadomo.  
Jest układ szynowy wschód – zachód. Ogromne miliony wydano na przebudowę pętli 
tramwajowej przy Elanie, bez możliwości połączenia poprzez Olimpijską z pętlą przy ul. 
Konstytucji 3 Maja.  
Sprawa Wrzosów, terenu po jednostce Armii Radzieckiej. W WPI nie ma na ten temat nic. 
Nie ma co używać haseł tylko przejść do konkretów i umieścić w WPI inwestycje, które będą 
mogły być współfinansowane ze środków UE. 
 
p. M. Frąckiewicz – skierował druk do II czytania. 
 
p. M. Frąckiewicz – ogłosił przerwę. 
 
Po przerwie. 
 
XV. Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie zasad korzystania ze środków lokalnego 
publicznego transportu zbiorowego organizowanego przez Gminę Miasta Toruń na 
terenie miasta Torunia oraz na terenie innych gmin na mocy zawartych z nimi 
porozumień międzygminnych w tym uprawnień pasażerów do bezpłatnych i ulgowych 
przejazdów oraz sposobu ustalania opłat dodatkowych w razie niedopełnienia 
obowiązku zapłaty należności przewozowych z tytułu przewozu osób, naruszenia 
przepisów o przewozie zwierząt i rzeczy oraz spowodowania zatrzymania lub zmiany 
trasy środka transportowego bez uzasadnionej przyczyny – DRUK NR 1061 – I 
CZYTANIE.  
 
p. E. Kossakowska – przedstawiła projekt uchwały. 
 
I czytanie 
 
Pytań i dyskusji nie było. 
 
XVI. Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie ustanowienia okolicznościowego 
uprawnienia do bezpłatnych przejazdów środkami komunikacji miejskiej w Toruniu –  
DRUK NR 1055 – I i II CZYTANIE.  
 
p. M. Kowallek – przedstawił projekt uchwały. 
 
Opinie: 
 
KIiOŚ – zał. nr 4. 
 
I czytanie 
 
Pytań nie było. 
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Dyskusja: 
 
p. M. Rzymyszkiewicz – przypomniał, że podczas posiedzenia komisji infrastruktury złożył 
sugestię, aby zmienić nieco brzmienie § 1. Tam jest napisane, że do bezpłatnego przejazdu 
uprawnia ważny bilet, a po zakończeniu zawodów bilet traci ważność. Złożył poprawkę,  aby 
po słowach: Wielkim Finałem Speedway Grand Prix dodać: 2014 i wykreślić słowo: ważny. 
 
II czytanie 
 
Pytań nie było. 
 
Dyskusja: 
 
p. M. Cichowicz – wyraził zdziwienie, że są imprezy, które są w ten sposób przez miasto 
preferowane. Przyznał, że zna skład osobowy, kto zasiada w loży VIP na takich turniejach. 
Dziwne, że osoby, które piastują takie stanowiska w mieście, takie rozwiązania proponują.  
W przypadku festiwalu Bella Skayway odwiedzający byli witani zamknięciem wiaduktu 
kolejowego. Kiedy 2 tygodnie później była duża impreza żużlowa, to okazało się, że można 
było poprosić firmę, żeby nie robiła remontu. Stwierdził, że nie rozumie, że preferuje się 
pewne imprezy, dlatego że prezydent lub osoby z prezydium są kibicami żużlowymi. 
 
p. M. Frąckiewicz – zwrócił uwagę, że radny zapędza się w swoich ocenach. Jest ogromnym 
nadużyciem twierdzenie, że propozycja bezpłatnego biletu na przejazd na Grand Prix wynika 
stąd, że przewodniczący rady jest stałym gościem na zawodach żużlowych.  
To jest kolejny krok w mechanizmie, który pozwoli na ograniczenie ruchu kołowego w 
Toruniu, a także promocja środków transportu publicznego w mieście. Tramwaje i autobusy 
mogą dowieźć uczestników poszczególnych imprez do miejsc ich odbywania. Te rozwiązanie 
było stosowane również w poprzednich latach. 
 
GŁOSOWANIE:  

Poprawka radnego M. Rzymyszkiewicza. Wynik głosowania: 7 – 12 – 2. Poprawka 
została odrzucona. 
 
GŁOSOWANIE:  

Uchwała według druku nr 1055. Wynik głosowania: 17 – 1 – 2. Uchwała została podjęta 
(uchwała nr 862/14). 
 
XVII. Rozpatrzenie projektu uchwały o przyj ęciu środków z Funduszu Spójności (FS) – 
DRUK NR 1051. 
 
p. M. Kowallek – przedstawił projekt uchwały. 
 
Opinie: 
 
KIiOŚ – zał. nr 5. 
 
Pytań i dyskusji nie było. 
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GŁOSOWANIE:  

Uchwała według druku nr 1051. Wynik głosowania: 21 – 0 – 0. Uchwała została podjęta 
(uchwała nr 863/14). 
 
XVIII. Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie uchwalenia Miejskiego Programu 
Stypendialnego dla studentów pierwszego roku toruńskich szkół wyższych – DRUK NR 
1064 – I CZYTANIE. 
 
XIX. Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie uchwalenia Miejskiego Programu 
Stypendialnego dla studentów kontynuujących naukę w toruńskich uczelniach wyższych 
– DRUK NR 1065 – I CZYTANIE. 
 
p. M. Flisykowska - Kacprowicz – przedstawiła projekty uchwał. 
 
I czytanie 
 
Pytania: 
 
p. A. Rojewski – zapytał, jakie są zabezpieczenia w stosunku do osób z I roku ? To są 
ambitne osoby, które chcą studiować na najlepszych uczelniach i bywa tak, że po I roku 
studiów w Toruniu będą chciały przenieść się do innego miasta. 
 
p. M. Flisykowska - Kacprowicz – odpowiedziała, że takiej osobie przysługuje stypendium 
przez okres 9 miesięcy. Jeśli nie zdecyduje się na II rok, to pewnie przejdzie do innego 
miasta. Po to jest program stypendialny dla kontynuujących studia, żeby chcieli zostać w 
Toruniu. Wiadomo, że program stypendialny nie załatwi wszystkiego, bo ogromną rolą jest 
oferta naukowa uczelni. 
 
Dyskusja: 
 
p. A. Myrcha – przypomniał, że blisko rok temu spotkał się z prezydentem i dyrektorami, 
żeby przekonać do pakietu rozwiązań, którego elementem są stypendia.  
Wyraził zadowolenie, że miasto też bierze na siebie ciężar przyciągania studentów, odciążając 
uczelnie wyższe. Uczelnie mają studentów przez kilka lat, a miasto może mieć pożytek przez 
kilkadziesiąt lat. 
 
p. M. Frąckiewicz – wskazał, że przerażające jest to, że z 90 zgłoszonych do uczelni 
laureatów olimpiad zostaje tylko 6 osób.  
Jeśli uświadomimy sobie, że najlepsze liceum akademickie w Polsce co roku opuszcza super 
przygotowana młodzież, a 2 absolwentów studiuje na toruńskich uczelniach, jest o czym 
myśleć. To jest potrzeba, żeby najzdolniejsi, najlepsi zostali w Toruniu, żeby oni pracą 
wpływali na kształt miasta.  
Zaproponował aby w §8 nie limitować liczby 50 stypendiów. Jeśli system zacznie się 
wdrażać, to kwotę na stypendiach prezydent będzie proponował w budżetach. Na razie nie ma 
co do tego obaw, bo będzie to nieliczna grupa osób. Wyraził nadzieje, że absolwenci z innych 
miast przyjadą do Torunia, żeby skorzystać ze stypendium (poprawka stanowi załącznik nr 6).  
Pochwalił odwagę prezydenta w sensie oceny tego co jest zgodne z prawem, a co nie. 
Zamieszkanie, pobyt ileś miesięcy w Toruniu to są rzeczy, które trzeba poprzeć zawierając w 
uchwale, bo to będzie miało wpływ na najlepszych, którzy dobrze byłoby, żeby w Toruniu 
zostali. 
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p. T. Kruszyński – zwrócił uwagę, że bezrobocie wśród absolwentów osiąga horrendalne 
rozmiary w Polsce. Średnie bezrobocie to 10%, a absolwentów min. 2x większy.  Ułatwienie 
startu życiowego to wsparcie dla uzdolnionych ludzi, którzy zderzają się z brutalną 
rzeczywistością.  
Druga sprawa to „ukryta” forma wsparcia UMK. Większość uzdolnionych absolwentów – 
olimpijczyków ubiega się o miejsce na UMK. To jest uczelnia publiczna i powinna być 
wspierana. Uczelnie niepubliczne jakby z definicji poddają się regułom wolnej konkurencji i 
ich prawo do pomocy powinno być trochę mniejsze. W uchwale nie ma zapisów 
dyskryminujących i oby było jak najwięcej studentów którzy będą zasilać uczelnie 
niepubliczne.  
 
p. P. Gulewski – wskazał, że globalnym spojrzeniem na sprawy edukacji i kształcenia 
studentów w Toruniu i ich zachęt do zatrzymania jest jeszcze kwestia GiLA. To jest perła w 
koronie, która co roku ma problemy finansowe. Dobrze byłoby, żeby w niedługim czasie 
uzupełniając przedstawione propozycje, znaleźć formuły wsparcia z miasta poprzez ściślejszą 
współpracę z UMK. W interesie miasta jest to, żeby absolwenci GiLA wybierali UMK, a 
potem pracowali i osiedlali się w Toruniu.  
 
p. M. Flisykowska - Kacprowicz – uzupełniła, że Gdańsk udziela takie stypendia. W br. w 
budżecie ma przeznaczone 690 tys. zł. W Toruniu to byłoby 380 tys. zł przy założeniu 50 
absolwentów i 50 kontynuujących studia. W Lublinie to jest 491 tys. zł, we Wrocławia 382 
tys. zł, w Bydgoszczy 104 tys. zł dla absolwentów szkół bydgoskich, którzy idą na studia w 
Bydgoszczy. 
 
p. M. Frąckiewicz – skierował druki do II czytania. 
 
XX. Rozpatrzenie projektu uchwały zmieniającej uchwałę w sprawie „Zasad 
wynajmowania lokali wchodzących w skład mieszkaniowego zasobu Gminy Miasta 
Toruń – DRUK NR 1058 – I CZYTANIE. 
 
p. E. Kowalska – przedstawiła projekt uchwały z autopoprawką. 
 
I czytanie 
 
Pytań i dyskusji nie było. 
 
p. M. Frąckiewicz – skierował druki do II czytania. 
 
XXI. Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie wyrażenia zgody na wzniesienie Zespołu 
Pomnikowego Polskich Artylerzystów – DRUK NR 1049. 
 
p. Z. Fiderewicz – przedstawił projekt uchwały. 
 
p. M. Frąckiewicz – poinformował, że radni otrzymali raport z konsultacji i mieli okazję do 
zapoznania się z ocenami. 
 
Opinie: 
 
KKPiT – zał. nr 7. 
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Pytania: 
 
p. W. Przybyszewski – zapytał, jakie są wymiary pomnika ?  
 
p. Z. Fiderewicz – odpowiedział, że ma opis pomnika, ale nie zna wymiarów. 
 
p. W. Przybyszewski – zapytał, czy jest opinia ToMiTo ? 
 
p. Z. Fiderewicz – odpowiedział, że nie ma.  
 
p. W. Przybyszewski – zapytał, czy jest wizualizacja ukazująca pomnik ? 
 
p. Z. Fiderewicz – odpowiedział, że jest. Pokazał slajd z wizualizacją. Jest to zdaniem 
artylerzystów polskich najwłaściwsze miejsce, które będzie eksponowało zespół pomnikowy. 
 
Dyskusja: 
 
p. M. Cichowicz – wyraził żal, że nie próbowano wpłynąć na środowiska, z którymi 
konsultowano lokalizację pomnika, bo jak prezydent przyznał, decydujący głos miały 
środowiska powiązane z wojskiem.  
Utracona została szansa, by przybliżyć miasto w wymiarze wojskowym i państwowym do 
lewobrzeżnej części miasta. Tam jest najstarszy poligon artyleryjski działający już od 150 lat. 
Tam były jednostki liniowe. Tam są miejsca, gdzie mogą odbywać się duże uroczystości 
patriotyczno-wojskowe. Decyzja została podjęta. To jest ogromny błąd, bo byłaby szansa, 
żeby jeden pomnik z pretekstem do spotkań mógł być realizowany na 2 stronie Wisły. 
 
p. W. Przybyszewski –  zgodził się, że wiele osób i środowisk poparło lokalizację dotyczącą 
miejsca noszącego nazwę ToMiTo.  Ta sprawa powinna uzyskać opinię ToMiTo. To nie jest 
takie oczywiste, żeby pomnik o wymiarach 5x12x6 m zlokalizować na tak wąskim i małym 
terenie.  
Toruńskie Nowości w lipcu 2012 r. podjęły sprawę dotyczącą dyslokacji pomnika. 
Konsultacje społeczne odbyły się, ale nie odpowiedziały na jedno zasadnicze pytania: która 
lokalizacja jest najlepsza ?    
Lokalizacja przy Kaszowniku zdaniem Miejskiego Konserwatora Zabytków spośród 
wskazanych lokalizacji jest właściwe z punktu widzenia ochrony historycznej i przestrzeni 
urbanistycznej. Wybór tego miejsca poparli: Wojewódzki Komitet Ochrony Pamięci Walk i 
Męczeństwa w Bydgoszczy, Zarząd Wojsk Rakietowych i Artylerii, Inspektorat Wojsk 
Lądowych, płk w stanie spoczynku doc. dr K. Wyszyński. Wskazali tę lokalizacją jako 
najkorzystniejszą ze względu na powierzchnię obszaru, który daje możliwość aranżacji terenu 
oraz przystosowanie do uroczystości wojskowych i patriotycznych. Ponadto ze względu na 
otwartą przestrzeń monument byłby dostępny i zauważony przez znaczną część mieszkańców. 
Zdaniem tych organizacji wybór tej lokalizacji umożliwia jak najlepszą ekspozycję, która 
podkreśli tradycję artylerii w Toruniu. 
W ramach konsultacji odbył się tzw. spacer badawczy. Udział wzięło aż/tylko 9 osób. Nie 
wzbudził wielkiego zainteresowania.  
Na miejsce przy ToMiTo zwolennicy wskazywali, że w pobliżu znajdują się liczne parkingi, 
czyli nie ma problemu z parkowaniem samochodu. Nie wykluczone jest też uwzględnienie 
budowy zatok i miejsc parkingowych przy ul. Grudziądzkiej dla potrzeb uroczystości, ale 
takiej możliwości technicznej nie ma.  
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Stowarzyszenie Stawki zaproponowało przeniesienie pomnika do lewobrzeżnej części m. in., 
ze względu na tradycje artylerzystów, przybliżenie lewobrzeża do miasta, bo w tej części nie 
ma pomnika, a są jedynie tablice upamiętniające, idealne miejsce do przeprowadzenia 
uroczystości patriotycznych. 
W przypadku postawienie pomnika przy skwerze ToMiTo to miejsce przestanie być zielone, 
bo monument zdominuje to miejsce i wybetonowanie jednego z nielicznych miejsc zielonych 
w tej części miasta. Przywołane zdjęcie nie oddaje proporcji. Trudno zaakceptować 
wizualizację.  
Złożył wniosek  formalny o odesłanie druku do wnioskodawcy i uzupełnienie go o opinię 
ToMiTo. 
 
p. M. Frąckiewicz – wyraził pogląd, że o lokalizacji pomnika powinni decydować ci, którym 
on jest dedykowany, czyli stowarzyszenia i organizacje wojskowe, które poparły to miejsce 
lokalizacji.  
Przypomniał dyskusję z przewodniczącym Stowarzyszenia Artylerzystów Polskich płk. 
Kłosińskim, podczas której była mowa o tym, że przydałoby się w lewobrzeżnej części miasta 
zlokalizować pomnik. Pułkownik stwierdził, że to jest zła lokalizacja.  
Trudno powiedzieć, czy lokalizacja przy Kaszowniku jest lepsza, czy gorsza. Pewnie da się 
zaaranżować teren mimo uskoku. Plac ToMiTo jest wystarczającym miejscem do lokalizacji 
pomnika. Np. podczas obchodów Dnia Sybiraka na CCK nr 2 gromadzi się 500-600 osób i 
jest miejsca na przeprowadzenia uroczystości w godny sposób. 
Odesłanie projektu i wskazanie lokalizacji niczego nie załatwi, bo będą osoby „za” i 
„przeciw”.  
Jedna z osób, które były u radnego W. Przybyszewskiego i przewodniczącego rady miasta 
zwracała się z prośbą o opinię do ToMiTo i nie uzyskała odpowiedzi.  
Wszystkie argumenty zostały wyczerpane w dyskusji osób zainteresowanych. Jeśli miejsce 
przy ToMiTo zostało uznane przez artylerzystów za dobre, to pomysł należy poprzeć. 
 
p. Z. Fiderewicz – przypomniał, że odsłonięty 38 lat temu pomnik był ufundowany ze 
składek polskich artylerzystów z całego kraju i zbiorki społecznej. To środowisko ma prawo 
decydować o lokalizacji. Decyzja rady miasta umożliwi ć podjęcie prac projektowych, które 
będą uwzględniały wszelkie uwagi zgłoszone przez uczestników spaceru badawczego i 
środowiska opiniujące lokalizację.  
 
p. M. Cichowicz – nie zgodził się z niektórymi argumentami. Podziękował 
przewodniczącemu za zgodzenie się z przedstawionymi racjami.  
Rzeczą bezsprzeczną jest likwidacja terenu zielonego. Nie zgodził się, że środowiska 
wojskowe mają decydować o kształcie miasta, ponieważ to rada miasta jest powołana do tego, 
żeby dbała o układ przestrzenny.  
Nie zgodził się, aby prezydentowi zostawić projektowanie i uzgadnianie rzeczy. Przykład 
pomnika Żołnierzy Wyklętych i odsłoniętych skrzydeł, których nikt nigdy nie przedstawił 
radzie miasta, pokazuje, że prezydentowi nie wolno takich rzeczy zostawiać.  
 
p. B. Jóźwiak – zwrócił uwagę, że wojsko to nie jest jakaś abstrakcyjna instytucja. To są 
ludzie, którzy mieszkali w mieście i budowali historię jednostek i oni konsultowali projekt. 
Konsultacje były przeprowadzone bardzo dobrze. Wszystkie zainteresowane środowiska 
mogły się wypowiedzieć i to zrobiły.  
Rada miasta podejmuje takie decyzje, bo ma formalne kompetencje.  
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p. M. Cichowicz – stwierdził, że pewne pomysły zostały odrzucone a priori. Szkoda, że taki 
spacer badawczy nie odbywał się na Podgórzu. Trudno zakładać, że konsultacje były 
znakomicie zrealizowane.  
Mimo wszystko nie można realizować polityki, że jakieś środowisko może coś narzucać 
większości. To rada miasta ma wpływ na decyzje odnośnie kształtowania przestrzeni 
publicznej.  
 
GŁOSOWANIE:  

Wniosek formalny radnego W. Przybyszewskiego. Wynik głosowania: 3 – 15 – 3. 
Wniosek został odrzucony. 
 
GŁOSOWANIE:  

Uchwała według druku nr 1049. Wynik głosowania: 18 – 2 – 2. Uchwała została podjęta 
(uchwała nr 864/14). 
 
XXII. Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie ustanowienia pomników przyrody oraz 
zniesienia ochrony dla drzew wchodzących w skład skupisk tworzących pomniki 
przyrody na terenie miasta Torunia – DRUK NR 1029 – I i II CZYTANIE.  
 
p. Sz. Burak – przedstawił projekt uchwały. 
 
Opinie: 
 
KIiOŚ – zał. nr 8. 
 
I i II czytanie 
 
Pytań i dyskusji nie było. 
 
GŁOSOWANIE:  

Uchwała według druku nr 1029. Wynik głosowania: 15 – 0 – 0. Uchwała została podjęta 
(uchwała nr 865/14). 
 
XXIII. Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie zmiany statutu Powiatowego Urzędu 
Pracy dla Miasta Torunia – DRUK NR 1042. 
 
p. A. Horbulewicz – przedstawił projekt uchwały. 
 
Opinie: 
 
KBPSiZ – zał. nr 9. 
 
Pytań i dyskusji nie było. 
 
GŁOSOWANIE:  

Uchwała według druku nr 1042. Wynik głosowania: 18 – 0 – 0. Uchwała została podjęta 
(uchwała nr 866/14). 
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XXIV. Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie wyrażenia zgody na zawarcie 
partnerstwa z Powiatem Brodnickim oraz Powiatem Żnińskim w celu realizacji 
projektu „Twoja droga do sukcesu”– DRUK NR 1062. 
 
p. J. Pleskot – przedstawił projekt uchwały. 
 
Opinie: 
 
KOiS – zał. nr 10. 
 
Pytań i dyskusji nie było. 
 
GŁOSOWANIE:  

Uchwała według druku nr 1062. Wynik głosowania: 18 – 0 – 0. Uchwała została podjęta 
(uchwała nr 867/14). 
 
p. J. Beszczyński – poprosił o przerwę dla klubu radnych Czas gospodarzy. 
 
p. M. Frąckiewicz – ogłosił przerwę. 
 
Po przerwie. 
 
XXV. Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie zasad sprzedaży nieruchomości 
gruntowych stanowiących własność Gminy Miasta Toruń na rzecz ich użytkowników 
wieczystych – DRUK NR 967 – II CZYTANIE. 
 
p. W. Krawiec – przedstawił projekt uchwały. 
 
Opinie: 
 
KIiOŚ – zał. nr 11. 
 
II czytanie 
 
Pytań i dyskusji nie było. 
 
GŁOSOWANIE:  

Uchwała według druku nr 967. Wynik głosowania: 16 – 0 – 0. Uchwała została podjęta 
(uchwała nr 868/14). 
 
XXVI. Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie sprzedaży lokalu mieszkalnego nr 7 
położonego przy ul. Kościuszki 6 w Toruniu – DRUK NR 1054. 
 
p. W. Krawiec – przedstawił projekt uchwały. 
 
Opinie: 
 
KIiOŚ – zał. nr 12. 
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Pytań i dyskusji nie było. 
 
GŁOSOWANIE:  

Uchwała według druku nr 1054. Wynik głosowania: 17 – 0 – 0. Uchwała została podjęta 
(uchwała nr 869/14). 
 
XXVII. Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie oddania w użytkowanie wieczyste 
gruntu położonego przy ul. Rypińskiej 44-54 – DRUK NR 1059. 
 
p. W. Krawiec – przedstawił projekt uchwały. 
 
Opinie: 
 
KIiOŚ – zał. nr 13. 
 
Pytań i dyskusji nie było. 
 
GŁOSOWANIE:  

Uchwała według druku nr 1059. Wynik głosowania: 19 – 0 – 0. Uchwała została podjęta 
(uchwała nr 870/14). 
 
XXVIII. Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie wyr ażenia zgody na 
wydzierżawienie i odstąpienie od obowiązku przetargowego trybu zawarcia umowy 
dzierżawy nieruchomości położonej przy ul. Pera Jonssona 7 w Toruniu – DRUK NR 
1063. 
 
p. W. Krawiec – przedstawił projekt uchwały. 
 
Opinie: 
 
KIiOŚ – zał. nr 14. 
 
Pytań i dyskusji nie było. 
 
GŁOSOWANIE:  

Uchwała według druku nr 1063. Wynik głosowania: 16 – 0 – 0. Uchwała została podjęta 
(uchwała nr 871/14). 
 
XXII. Interpelacje, zapytania i wnioski (zgodnie z § 36 Regulaminu Rady Miasta 
Torunia) – godz. 14.00. 

1. Interpelacje:  

p. M. Frąckiewicz – poinformował, że nie wpłynęły żadne interpelacje. 

2. Zapytania:   

a) radny M. Jakubaszek – zapytał,  

1. o ilość samochodów hybrydowych zarejestrowanych w Toruniu w poszczególnych latach 
poczynając od 2010 roku, 
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2.  o ul. Wieżową, która znalazła się w planie inwestycji na 2014 rok, co wynika wprost z 
zapisów w budżecie miasta Torunia na 2014 rok. W związku z tym, że budowa tej drogi 
nie rozpoczęła się prosił o podanie przyczyny takiego stanu rzeczy, 

3. o ul. Borowikową, która znalazła się w planie inwestycji na 2014 rok w wyniku głosowania 
w budżecie partycypacyjnym. W związku z tym, że budowa tej drogi nie rozpoczęła się 
prosił o podanie przyczyny takiego stanu rzeczy, 

 
o zwolnienia z podatku od nieruchomości nowo budowanych budynków mieszkalnych jedno i 
wielorodzinnych; 

 
1. ile wniosków o zwolnienie z podatku od nieruchomości dotyczących budynków 

jednorodzinnych zostało złożonych do końca sierpnia 2014 roku? 

2. ile wniosków o zwolnienie z podatku od nieruchomości dotyczących budynków 
wielorodzinnych zostało złożonych do końca sierpnia 2014 roku? 

3. ile lokali mieszkalnych w budynkach wielorodzinnych będzie zwolnionych z podatku od 
nieruchomości? 

4. jaka jest dynamika sprzedaży gruntów pod budownictwo jednorodzinne na przestrzeni lat 
2012 – VIII 2014? 

5. jaka jest i będzie w przyszłości łączna kwota zwolnień z podatku od nieruchomości 
uwzględniająca złożone już wnioski za okres do końca sierpnia 2014 roku? 

Odpowiedź nie została udzielona na sesji. 

c) radny S. Kruszkowski – zapytał o zdjęcie buspasa z ul. Lubickiej ? Jakie są wyniki tych 
badań, bo miały być przeprowadzone do końca września ?  

Odpowiedź nie została udzielona na sesji. 

d) radny M. Cichowicz – zapytał: 

1. Dlaczego Gmina Miasta Toruń nie zabezpieczyła swojego prawa do odkupu 
nieruchomości  dawnego browaru przy ulicy Piernikarskiej, zgodnie z KC art. 593 do 595 
? Zastosowanie w/w rozwiązania uchroniłoby GMT od utraty znacznych środków i braku 
realizacji deklarowanych inwestycji. Proszę o informację, jakie straty poniosła Gmina 
Toruń w związku z takim rozwiązaniem? 

2. Dlaczego w/w obiekt nie jest wpisany do rejestru zabytków? Wpis obiektu do rejestru 
dałby GMT narzędzie do podjęcia działań zmierzających do uratowania jednego z 
ostatnich zabytkowych obiektów przemysłowych  w Toruniu? 

3. W ilu spółkach miejskich wyemitowane są obligacje? Jaka jest ich wartość? W jaki 
sposób GMT poręcza te papiery? 

4. Ile odwołań w sprawie wysokości odszkodowania w związku z budową trasy średnicowej 
do Ministra Infrastruktury zostało oddalone ze względu na niedotrzymanie terminu? Jakie 
straty poniosła w związku z tą decyzją GMT? 

5. W jaki sposób rozbudowa ulicy Łódzkiej na odcinku Andersa - most wschodni umożliwi 
budowę jezdni omijającej rondo przy ul. Łódzkiej. Brak nowego wiaduktu nad torami 
kolejowymi nie zmieni geometrii istniejących rozwiązań drogowych. Jeżeli po 
rozbudowie Łódzkiej  mamy wprowadzić ruch w istniejącą jezdnię, to dlaczego nie 
wykonano tego połączenia przy okazji budowy mostu? 
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6. Ile pojazdów ma się przemieszczać po planowanej rozbudowie trasy wschodniej od ul. 
Grudziądzkiej do ulicy Polnej, od Polnej do trasy średnicowej oraz od tej trasy do ronda 
Daszyńskiego? 

Odpowiedź nie została udzielona na sesji. 

c)  radna U. Polak – zapytała, dlaczego Komisja Oświaty i Sportu nie otrzymała projektów 
dotyczących stypendiów ?  

Odpowiedź została udzielona na sesji przez przewodniczącego rady miasta. 

p. M. Frąckiewicz – poinformował, że podczas omawiania druków było zapowiedziane, że 
dopiero przed II czytaniem druki są kierowane do komisji merytorycznych i wtedy można 
wnosić uwagi.  

3. Wnioski:  

a) radny T. Kruszyński – 1 wniosek (zał. nr 15), 

b) radny S. Kruszkowski – 2 wnioski (zał. nr 16), 

c) radna B. Królikowska - Ziemkiewicz – 2 wnioski (1 wniosek do budżetu miasta na 2015 
r.) (zał. nr 17, 18), 

d) radny M. Jakubaszek – 1 wniosek (zał. nr 19), 

e) radna U. Polak –  2 wnioski (zał. nr 20), 

f) radny M. Rzymyszkiewicz – 2 wnioski (zał. nr 21, 22), 

g) radny M. Cichowicz – 3 wnioski (zał. nr 23), 

h) radna D. Zając – 3 wnioski (zał. nr 24). 

 
XXIX. Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie rozpatrzenia skargi z dnia 26 czerwca 
2014r. na Dyrektora Szkoły Podstawowej Nr 7 w Toruniu – DRUK NR 1028. 
 
p. T. Kruszyński – przedstawił projekt uchwały. 
 
Pytań i dyskusji nie było. 
 
GŁOSOWANIE:  

Uchwała według druku nr 1028. Wynik głosowania: 11 – 0 – 1. Uchwała nie została 
podjęta. 
 
p. M. Frąckiewicz – zapytał, czy jest wniosek o reasumpcję głosowania w związku z nie 
naciśnięciem przycisku w głosowaniu przez radną U. Polak ? 
 
Wniosek padł z sali. 
 
GŁOSOWANIE:  

Wniosek o reasumpcję głosowania. Wynik głosowania: 11 – 0 – 1. Wniosek został  
przyj ęty. 
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GŁOSOWANIE:  

Uchwała wg druku nr 1028. Wynik głosowania: 9 – 0 – 4. Wniosek został przyjęty. 
 
p. W. Przybyszewski – złożył wniosek formalny o prowadzenie obrad bez przerwy. 
 
p. Z. Ernest – wyraził głos przeciwny. 
 
GŁOSOWANIE:  

Wniosek radnego W. Przybyszewskiego. Wynik głosowania: 10 – 3 – 0. Wniosek został 
przyj ęty. 
 
Oświadczenie: 
 
p. T. Kruszyński – poinformował, że wstrzymał się od głosu z racji tego, że uchybienia w tej 
szkole zostały usunięte, ale jednak one były. 
 
p. M. Frąckiewicz – ogłosił przerwę do godz. 16. 
 
XXIV. Przerwa – godz. 14.30-16.00. 
 
Po przerwie. 
 
XXX. Rozpatrzenie projektu obwieszczenia w sprawie ogłoszenia jednolitego tekstu 
uchwały w sprawie przyjęcia Statutu Gminy Miasta Toruń – DRUK NR 1066. 
 
p. M. Frąckiewicz – przedstawił projekt obwieszczenia 
 
Pytań i dyskusji nie było. 
 
GŁOSOWANIE:  

Obwieszczenie według druku nr 1066. Wynik głosowania: 14 – 0 – 0. Obwieszczenie 
zostało podjęte (obwieszczenie nr 23/14). 
 
XXXI. Przedstawienie informacji na temat stanu realizacji projektów dla zespołu 
staromiejskiego:  

a) p. M. Romaniszyn – przedstawiła informacje na temat projektu „Toruńska Starówka – 
ochrona i konserwacja dziedzictwa kulturowego UNESCO” – podsumowanie. 

Pytań nie było. 

b) p. M. Nakonowska – przedstawiła informacje na temat programu działań społeczno-
gospodarczych dla zespołu staromiejskiego. 

Pytania: 

p. M. Frąckiewicz – zapytał, na jakim etapie jest realizacja śmietników podziemnych na 
Rynku Staromiejskim i Nowomiejskim ? 

p. Z. Fiderewicz – odpowiedział, że w br. będzie realizacja w 3 lokalizacjach budowy 
podziemnych śmietników. Zadanie realizuje MPO. Został wyłoniony wykonawca, który 
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przygotowuje się do realizacji. Śmietniki będą: przy UMT ul. Podmurnej i na Rynku 
Staromiejskim i Nowomiejskim koło szaletów. 

p. A. Rojewski – zapytał, jak rozumieć toalety dla psów ? 

p. M. Nakonowska – odpowiedziała, że to są zielone wybiegi, specjalnie wydzielone strefy 
wraz z udostępnieniem specjalnych pojemników z woreczkami. 

p. M. Cichowicz – zapytał, czy pojemniki podziemne to jest jakiś program pilotażowy ?  
Kto dokonywał weryfikacji lokalizacyjnych ?  
Śmietnik koło UMT i hotelu Polonia to lokalizacja, gdzie nikt nie zamieszkuje. Druga 
lokalizacja to jedna z głównych wolnych przestrzeni na starym rynku, a trzecia to nowy 
rynek.  
Dlaczego nie zdecydowano się na wybudowanie najpierw pojemnika na nowym rynku, żeby 
obserwując szukać następnych lokalizacji ? 
 Lokalizacja na Rynku Staromiejskim może być słaba, bo może nagle okazać się, że pośród 
turystów będą chodzili ludzie z workami ociekającymi krwią po np. oskubaniu kaczki. 
 
p. Z. Fiderewicz – odpowiedział, że w wyniku konsultacji społecznych wskazano 13 
lokalizacji, które zostały przez mieszkańców zaakceptowane plus 3 lokalizacje, które będą 
realizowane w br. w ramach programu pilotażowego. To będą 3 sarkofagi na odpady 
zmieszane, suche i szkło. W kolejnych latach będą następne lokalizacje. Lokalizacje nie są 
przypadkowe. Z lokalizacji koło UMT będą korzystać mieszkańcy z ul. Chełmińskiej, Fosy 
Staromiejskiej i stamtąd przynosić w workach śmieci do pojemników. Idea jest taka, żeby 
wycofywać poprzez budowę podziemnych pojemników te z podwórek. Zarządcy mają 
kłopoty ze znalezieniem miejsca na odpowiednie pojemniki do śmieci. Takie rozwiązania 
poprawia się jakość życia mieszkańców starówki. Tym systemem są objęte przede wszystkim 
nieruchomości zamieszkałe, nie przedsiębiorcy. Miejsca podzielono na poszczególne strefy. 
Wiadomo z jakich budynków mieszkańcy będą korzystać. Przyjęto, że do pojemnika, nie 
może być dalej niż 150-200 m. Każdy dostanie kartę czipową i będzie mógł w ramach 
wniesionej opłaty korzystać z pojemnika podziemnego. Zarządcy nieruchomości zostaną 
powiadomieni o tym systemie. Powiedzą, ile będzie trzeba kart czipowych dla każdego 
lokalu. System będzie monitorowany, jest specjalne oprogramowanie, które będzie 
monitorowało wypełnienie pojemnika. Jeśli będzie 70% wypełnienia, to będzie sygnał do 
opróżnienia pojemnika. 
p. M. Cichowicz – zapytał, czy 3 lokalizacje były konsultowane odrębnym trybem i 
wskazano jako pierwsze, czy ktoś zasugerował, żeby od tego zacząć ?  
 
p. A. Stasiak – odpowiedziała, że lokalizacje były wyznaczone przez MPU i było ich ok. 20. 
Wszystkie lokalizacje dokładnie analizowano jeśli chodzi o zasięg do noszenia śmieci do 
pojemników. To jest max. 80 m. Wybrano 3 lokalizacje do realizacji. Były to pomysły 
mieszkańców, które prezentowano w Dworze Artusa. Urząd ma świecić przykładem i dobrze 
byłoby, żeby jako gospodarz pokazał, że korzysta z pojemników. Oba rynki są położone 
centralnie i stąd w zasięgu oddziaływania były wskazane rynki. Inne lokalizacje wiązały się z 
wąskimi ulicami i trudnością przejazdu, te były najprostsze do realizacji. Okaże się, czy się 
przyjmą, czy będą się podobały. Decyzja o warunkach zabudowy jest i można rozpocząć 
budowę. 
 
p. M. Cichowicz – zapytał, ilu mieszkańców wypowiedziało się w konsultacjach, że chce 
takie lokalizacje ?  
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p. A. Stasiak – odpowiedziała, że nie może odpowiedzieć, ile osób było na konsultacjach. 
Konsultacje były efektywne i było zainteresowanie. Taka informacja może zostać przesłana 
radnemu. 
 

c) p. A. Stasiak – przedstawiła mapę miejsc rekreacji na obszarze zespołu staromiejskiego i 
jego otuliny. 

Pytania: 

p. A. Rojewski – zapytał, czy stara zabudowa była uzgodniona z panią konserwator ? 

p. A. Stasiak – odpowiedziała, że tak. 

XXXII. Informacje:  

- Przewodniczącego, Prezydenta, inne: nie było. 

- inne: 

p. J. Beszczyński – poinformował, że radna K. Dowgiałło zasiliła szeregi klubu radnych Czas 
Gospodarzy. 

p. W. Przybyszewski – podziękował radnej K. Dowgiałło za pracę na rzecz klubu radnych 
PO i miasta. Klubowi nikt nie ślubował i nie przyrzekał. Radni ślubowali pracę na rzecz 
miasta i mieszkańców. Podziękował również  radnej B. Królikowskiej – Ziemkiewicz i 
radnemu M. Cichowiczowi za pracę na rzecz klubu radnych PO. Prawdziwa weryfikacja 
będzie 16.11.br. podczas wyborów. Życzył sukcesu w nadchodzących wyborach. 

XXXIII. Zako ńczenie sesji. 

p. M. Frąckiewicz – zakończył LX (60) sesję Rady Miasta Torunia. 
 
Protokół sporządził            Przewodniczący 
/-/ Piotr Pyrek         Rady Miasta Torunia  
                            /-/  Marian Frąckiewicz       
     


